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محمد آشــوری تازیانی در نشست کارگروه توسعه 
دریامحور استان هرمزگان که با حضور فاطمه جراره، 
احمد مرادی و سید عبدالکریم هاشمی نخل ابراهیمی 
نمایندگان مردم هرمزگان در مجلس شورای اسلامی و 
مدیران عضو کارگروه برگزار شد. اظهار کرد: الزامات، 
جهت گیری ها و انتظارات قانون از توسعه دریامحور 
مشخص است و باید تصویری گویا از مطالبات استان 
در حوزه اقتصاد دریا ارائه دهیم تا چارچوبی برای تحقق 
مطالبات و رفع موانع در مسیر توسعه دریامحور ایجاد و 

به دولت ارائه شود.
وی بیان کرد: قانون برنامه هفتم توسعه، مبنای کار است 
و برشــی که باید از این قانون برای استان ایجاد کنیم 
ملاک عمل برای ما در بزرگترین استان ساحلی دریایی 
خواهد بود تا اقتصاد دریا را در ابعاد مختلف توســعه 

دهیم.
نماینده عالی دولت در هرمزگان فرصت های رقابت 
در حــوزه دریامحور را جدی برشــمرد و گفت: اگر 
تاخیری در انجام طرح های حمل و نقلی و توســعه 
زیرســاخت های دریایی و بندری داشــته باشــیم 

فرصت های رقابت بین المللب را از دست خواهیم داد.
آشوری تازیانی، با اشاره به تصویب ایجاد ۲۷ شهر در 
سواحل شمال و جنوب کشور، گفت: هفت شهر آن 
در استان هرمزگان قرار دارد و اگر ما نگاه آمایشی نداشته 
باشیم  در بارگذاری جمعیت این شهرها با تعارضاتی 
مواجه خواهیم شد؛ از این رو باید دستگاه های اجرایی 
و مراکز آموزش عالی اســتان برای تهیه برش استانی 
اقتصاد دریامحور فعال تر شوند و برای این مهم نقشه 

راه داشته باشند.
وی با اشاره به برخی ضرورت های توسعه ای در استان 
هرمزگان مانند گذر غربی و شــرقی استان و توسعه 
کریدور ریلی در هرمزگان، عنوان کرد: باید تلاش کنیم 
ضرورت های توسعه استان را تبدیل به طرح هایی ملی 
کنیم تا ســرعت اجرای طرح ها بالا برود و جلوی از 

دست دادن فرصت های اساسی گرفته شود.
آشوری تازیانی با اشاره به گردش مالی بالای صنعت 
بانکرینگ و سهم پایین کشور در این حوزه، عنوان کرد: 
ما به دنبال خلق درآمدهای جدید هســتیم اما نباید از 
فرصت های درآمدی موجود غفلت کنیم؛ چرا که در 
حال حاضر سود قاچاق سوخت انجام شده در کشور 

به جیب دیگر همسایگان می رود.
وی خاطرنشــان کرد: اساسی ترین بحث در توسعه 
جنوب کشــور و استان هرمزگان تدوین برنامه جامع 

دریامحور است.
استاندار هرمزگان توســعه کریدور ریلی جنوب به 
جنوب اســتان را مهم برشــمرد و تلاش برای تبدیل 
ضرورت های توسعه استان به طرح هایی ملی را مورد 

تاکید قرار داد.

استاندار هرمزگان:

        اقتصاد کیش -   استاندار هرمزگان 
با اشاره به اینکه توسعه دریامحور در ادبیات 
توسعه کشور جای گرفته و فصل دوازدهم 
قانون برنامه هفتم توسعه در هشت محور به 
این مهم تاکید کرده است، گفت: هرمزگان 
مرکزی ترین استان کشــور برای توسعه 
دریامحور است و دو سوم سواحل مکران 

را در برگرفته است.

هرمزگان مرکزی ترین استان 
برای توسعه دریامحور است

اقتصاد کیش -    معاون دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان با اشاره به آغاز 
بازدیــد اعضای کمیته نظارتی فنــی برای ایجاد ۱۰ مزرعه پرورش ماهی در قفس در 
گستره دریایی غرب این استان گفت: انطباق با جانمایی های ابلاغی و رعایت الزامات 

دریانوردی محور این بازرسی هاست.
اسماعیلی مکی زاده  با بیان اینکه مزارع پرورش ماهی در قفس علاوه بر دریافت مجوز 
بهره برداری از اداره کل شــیلات اســتان به لحاظ جانمایی و رعایت الزامات ایمنی 
دریانوردی نیازمند دریافت مجوز از اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان است، گفت: 
بازدید اعضای کمیته نظارتی فنی برای جانمایی ۱۰ مزرعه پرورش ماهی در گستره 

دریایی غرب استان آغاز شده است.
وی ادامه داد: آنچه در این بازدیدها به شکل ویژه توسط کارشناسان این اداره کل انجام 
می شود، انطباق مکان فعالیت با منطقه جانمایی شده از سوی اداره کل بنادر و دریانوردی 

و بررسی هرگونه انحراف احتمالی است.
معاون دریایی بنادر هرمزگان به سوانح پیش آمده در گذشته اشاره کرد و گفت: متاسفانه 
منطبق نبودن و انحراف از جانمایی ابلاغی و همچنین استفاده نکردن از علائم کمک 
ناوبری و هشدارهای ایمنی از سوی بهره برداران فعال در این صنف حوادثی از قبیل 
برخورد شناورهای درحال تردد با مزارع پرورش ماهی در قفس و تحمیل هزینه های 
هنگفت برای مالکان شــناور ســرمایه گذاران و بهره برداران مزارع پرورش ماهی را 

دربرداشته است.
مکی زاده ادامه داد: اداره کل بنادر و دریا نوری هرمزگان به منظور جلوگیری و تکرار نشدن 
حوادث احتمالی با هماهنگی مجموعه های مربوطه کمیته فنی شامل نمایندگانی از 
شیلات، دامپزشکی، سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان نظارت های 

دوره ای از مزارع پرورش ماهی را مورد توجه قرار داده است.
وی یادآور شــد: با برنامه ریزی صورت گرفته بازدیدهای میدانی در غرب اســتان از 
هفته نخست دی ماه آغاز و در این مرحله الزامات ایمنی دریانوردی و سایر ملاحظات 
دریایی و همچنین انطباق سنجی با جانمایی ابلاغی بر اساس زون بندی مشخص شده 
و ویرایش های احتمالی نقشه های دریانوردی برای جانمایی ۱۰ مزرعه پرورش ماهی 

در قفس آغاز شده است.

معاون دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان:

جانمایی ۱۰ مزرعه پرورش ماهی 
در قفس در خلیج فارس آغاز شد 

اقتصاد کیش -   شــهردار قشــم گفت: در نیمه نخســت امسال برای احقاق حقوق 
شــهروندان و شهرداری و همچنین توسعه شهری پیگیری ها و قراردادهای مختلفی 

انجام شده است.
میرداد میردادی شهردار قشم با اشاره به عملکرد واحد حقوقی شهرداری قشم در نیمه 
نخســت امسال اظهار داشت: انعقاد قرارداد حق انتفاع با مدیریت آموزش و پرورش 
شهرستان قشم موضوع ساختمان نهضت؛ اعاده مالکیت یک واحد تجاری به شهرداری 
و دادخواست مطالبه وجه خسارت تاخیر تادیه هزینه دادرسی و تامین خسارت احتمالی 

از دو فقره چک از مواردی بود که مورد پیگیری قرار گرفت.
وی، رفع مزاحمت در ساخت و ساز پارک )محله هلری ها(؛ ارسال لایحه و حضور 
در جلســات دادگاه و اخذ رای محکومیت یکی از مستاجران سابق شهرداری و ارائه 
دادخواست به دادگاه حقوقی بمنظور اجره المثل ایام تصرف از یک واحد تجاری را از 

دیگر مواردی برشمرد که در راستای احقاق حقوق شهرداری انجام شده است.
شهردار قشم عنوان کرد: پیگیری مشکلات حقوقی شهروندان، پیگیری دیون مستاجران 
سابق شهرداری و موارد متعدد مکاتبات روزانه در امور ارباب رجوع و کارکنان و پاسخ 
به استعلامات دستگاه ها و ارگان های دولتی در موارد مرتبط هم از مواردی بود که توسط 

واحد حقوقی مورد پیگیری قرار گرفت.
وی در ادامه برگزاری مناقصه برای پروژه سرمایه گذاری رستوران شهرداری واقع در 
بلوار ژئوپارک؛ خرید خودرو فونیکــس؛ احداث پلاتو؛ احداث کانال دفع آب های 
ســطحی بلوار ولیعصر)عج(؛ احداث زمین ورزشــی نریمان)پیــروزی( و پروژه 
سرمایه گذاری رستوران شهرداری واقع در بلوار ژئوپارک را از مواردی برشمرد که در 

این مدت انجام شده است.
این مدیر شهری، برگزاری مزایده برای ۱۰ باب املاک تجاری شهرداری؛ ۳ باب املاک 
تجاری شهرداری و فروش خودروی سانتافه را از دیگر مواردی برشمرد که برای توسعه 

شهر توسط امور قراردادها انجام شده است.
وی اذعان کرد: برگزاری ۴۵ جلسه کمیسیون های مختلف و همچنین انجام مکاتبات با 
شورای شهر و قرارداد تهیه و نصب نرم افزار درآمد، شهرسازی و اصناف هم از موردی 

بود که در این مدت انجام شده است.
میردادی در پایان افزود: انعقاد قرارداد سه ماهه خدمات پشتیبانی حفاظتی و نگهبانی؛ 
۲۷ مورد کارشناسی املاک تجاری شهرداری جهت برگزاری مزایده؛ ۱۰ مورد انعقاد 
قرارداد با برندگان مزایده املاک تجاری شهرداری؛ ۶ مورد انعقاد قرارداد اجاره دفاتر 
شرکت های مسافربری در پایانه غدیر و ۱۵ مورد انعقاد قراردادهای پیمانکاری عمرانی 

هم از دیگر مواردی بود که در نیمه نخست امسال انجام شده است.

شهردار قشم عنوان کرد :

احقاق حقوق شهروندان و پیگیری 
اجرای پروژه ها در قشم

اقتصاد کیش -     مدیر کل ثبت واحوال هرمزگان به همراه جمعی از کارکنان با حضور 
در اداره کل انتقال خون با هدف تامین خون بیماران قطرات حیاتی خون را اهدا کردند . 
به گزارش روابط عمومی انتقال خون؛ ابراهیم هویدا مدیر کل ثبت واحوال هرمزگان 
ضمن تبریک فرا رسیدن هفته ثبت احوال گفت :سوم دی ماه به عنوان روز ملی ثبت 
احوال تعیین ودر تقویم رسمی کشور نیز از سوم تا نهم به عنوان هفته ثبت احوال ثبت 
گردیده وما نیز بنا به رســم هر ســاله با  همکاران در امر انسان دوستانه وحیات بخش 

اهدای خون شرکت میکنیم. 
وی گفت پرســنل ثبت واحوال چون  به طور مســتمر با ثبت تولد و فوت خیلی از 
همنوعان در ارتباط هستند، نگاهشان به اهدای خون یک نگاه زندگی بخش است چرا 
که می دانند قطرات اهدایی خونشان پیام آور روح زندگی در کالبد نیازمندی ست که 

حیات می بخشد. 
 وی به شهروندان را به اهدای خون توصیه کرد تا هیچ بیماری از درمان با خون و فراورده 

های آن محروم نشود. 
گفتنی است مدیر کل وکارکنان اداره کل ثبت واحوال از گروه  مستمر وباسابقه اهدای 

خون هستند

پاسداشت هفته ثبت احوال با اهدای  
خون در هرمزگان

اقتصاد کیش -    معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان طی پیامی کسب مقام 
دوم توسط دانشجویان علوم پزشکی هرمزگان در نخستین رویداد مدرسه نوآوری و 

ایده پردازی در علوم پزشکی جشنواره “مانا” را تبریک گفت.
دکتر رمضانیان نیک، معاون آمورشی دانشگاه علوم پزشکی گفت: دانشجویان دانشگاه 
علوم پزشکی هرمزگان در جشنواره مانا که در تاریخ ۲۶ مهرماه ۱۴۰۳ در شیراز و  با 
همکاری دانشگاه های کلان منطقه ۵ کشور به صورت مجازی برگزار شد، با عملکرد 

برجسته خود موفق به کسب مقام دوم در این رویداد مهم علمی و فرهنگی شدند.
رمضانیان نیک افزود: این جشنواره، که به منظور شناسایی استعدادهای برتر و ترویج 
نوآوری در میان دانشجویان دانشگاه های سراسر کشور هر ساله برگزار می شود، فرصتی 
است برای دانشجویان تا توانمندی های علمی، پژوهشی و فرهنگی خود را در سطح 

ملی به نمایش بگذارند.
در این دوره از جشنواره، دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان با مشارکت ۱۲ نفر در قالب 
۴ تیم ۳ نفره دراین رقابت ها شرکت کردندکه آقای امیرحسین رضایی لطیفی )صاحب 

ایده ( و خانم ها آیدا بیگوند و مریم بهارپور )همکاران( موفق به کسب مقام شدند.
وی ضمن تبریک کسب این موفقیت  به این دانشجویان از تلاش های بی وقفه آنان در 

راستای ارتقاء سطح علمی و پژوهشی دانشگاه قدردانی کرد.
معاون آمورشی دانشگاه علوم پزشکی بر اهمیت جشنواره مانا به عنوان فرصتی برای 
شکوفایی استعدادها و تقویت روحیه نوآوری و پژوهش در میان دانشجویان تأکید کرد 
و بر حمایت های مستمر دانشگاه در این مسیر تاکید کرد و گفت: این موفقیت ها نه تنها 
نشان دهنده توانمندی های بالای دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان است، 
بلکه انگیزه ای مضاعف برای دیگر دانشجویان دانشگاه  ایجاد خواهد کرد تا در راستای 

پیشرفت علمی و بهبود سلامت جامعه گام های مؤثری بردارند.

کسب مقام دوم توسط دانشجویان علوم  
پزشکی هرمزگان در نخستین رویداد 

مدرسه نوآوری

اقتصاد کیش -    در جلسه شورای راهبری مدیریت سبز دانشگاه هرمزگان به ریاست 
جناب آقای دکتر ظهیری نیا، رئیس محترم دانشگاه، بر اهمیت بهره گیری از انرژی های 

پاک در راستای مدیریت بهینه منابع و کاهش ناترازی انرژی تأکید شد.
در این جلســه، با هدف تولید پایدار برق و کاهش وابســتگی به منابع انرژی سنتی، 
تصمیم گرفته شــد مطالعات و آماده سازی طرح راه اندازی نیروگاه ۱ مگاواتی تولید 
برق از پنل های خورشــیدی در محوطه دانشگاه آغاز شود. این پروژه به عنوان گامی 
سبز و نوآورانه، بر عهده جناب آقای دکتر آشوری زاده قرار گرفت که مسئولیت بخش 

مطالعات و برنامه ریزی این طرح را بر عهده خواهند داشت.
این اقدام، دانشگاه هرمزگان را به یکی از پیشگامان توسعه پایدار در کشور تبدیل خواهد 
کرد و در کنار تأمین نیازهای انرژی دانشگاه، الگویی ارزشمند برای سایر مراکز علمی 

در مسیر حفاظت از محیط زیست و بهره گیری از انرژی های تجدیدپذیر خواهد بود.
دانشگاه هرمزگان با این ابتکار، نه تنها در مسیر کاهش هزینه های انرژی گام برمی دارد، 
بلکه نقشی مؤثر در کاهش انتشار کربن و حرکت به سمت آینده ای سبزتر ایفا خواهد 

کرد.

 گامی سبز به سوی خودکفایی انرژی:

آغاز مطالعات راه اندازی نیروگاه 
خورشیدی در دانشگاه هرمزگان

اقتصاد کیش -    با هدف گرامیداشت و بزرگداشت هنرمند محبوب استان هرمزگان 
»ناصر عبداللهی« آیین »شب ناصریا« در بندرعباس برگزار می شود.

انوشیروان پیشدار معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان 
اظهار کرد: ناصر عبدالهی از هنرمندان برجسته استان بود که دین بزرگی به گردن ما دارد 
از این رو وظیفه خود می دانیم بزرگداشتی برای آن در نظر بگیریم تا قدردان آن باشیم، 

زیرا افتخارات بزرگی برای استان به ارمغان آورده است.
وی افزود: او انسانی بود که موسیقی را خوب می شناخت، صدای خوبی داشت و در 
موسیقی پاپ ایرانی، حرکت نوین و تازه ای که پویایی داشت را به نسل جوان معرفی 

کرد.
معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: ناصر علاقه داشت 
برای مسائل اعتقادی اش، قطعاتی را بسازد و بخواند؛ وی همچنین ارادت خاصی به 
حضرت امیرالمومنین علی )ع( و حضرت فاطمه زهرا )س( داشت و باورهای مذهبی 

در زندگی او جاری بود و خدا را به معنای واقعی دوست داشت.
شــایان ذکر است: آلبوم های بوی شــرجی، هوای حوا، عشق است )همراه با پرویز 
پرستویی و محمدعلی بهمنی(، دوستت دارم و کودکان خیابانی از جمله آثار مطرح و 
شناخته شده ناصر عبداللهی است و »ناصریا« هم یکی از معروف ترین آثار این خواننده 

بلند آوازه است.
گفتنی اســت: شب ناصریا ۲۰ دی ماه ۱۴۰۳ در سالن فرهنگسرای طوبی ساعت ۱۹ 
با اجرای فاضل پیش، مرتضی کریمی، امین جوزانی، گروه گارگپ و نازنین عبدالهی 

برگزار خواهد شد.

 

آیین »شب ناصریا« در بندرعباس 
برگزار می شود

 

اقتصاد کیش -     محقق شــدن سرمایه گذاری برای 
سواحل و مناطق آزاد کشور به یک بازنگری اساسی 
نیاز دارد. دولت عملا حتی یک ریال وارد این جریان 
نکرده است. ظرفیت های عظیمی که برای ما در همه 
حوزه ها وجود دارد، نقدینگی و ســرمایه گذاری نیاز 
دارد تا تبدیل به دارایی قابل استفاده ای شود که بتواند 
شعارهای داده شده را برآورده کند. اوایل دهه ۱۳۵۰، 
مطالعاتی مثل آمایش سرزمینی در ایران اتفاق افتاده که 

از سوی خارجی ها انجام شده است.
مســئله مناطق بکر و آزاد کشــور کــه می توانند به 
فرصت های اقتصادی تبدیل شوند، همیشه مورد توجه 
قــرار دارد، اما روند تحقق ایده های این حوزه چندان 
سریع ارزیابی نمی شود. اخیرا در جریان اولین نشست 
تخصصی در حوزه سیاست گذاری پیشرفت و آبادانی 
منطقه مکران، علی عبدالعلی زاده، نماینده ویژه رئیس 
جمهور در اقتصاد دریامحور گفته است: »باید سواحل 
مکران را چنان به قطب گردشگری تبدیل کرد که امثال 

رئال مادرید به جای دبی به ایران بیایند.«
در این نشســت تاکید زیادی بــر اهمیت مکران به 
عنوان دروازه ارتباط ایران با جهان شــد و با توجه به 
موقعیت راهبردی مکران در تجارت بین الملل اعلام 
شــد توسعه دریامحور با شرط وجود صلح و جوی 
آرام و در ســایه نبود التهابات ناشی از عکس العمل ها 
و اقدامات واکنشــی امکان پذیر خواهد بود. با وجود 
این اظهارنظر های امیدبخش و توسعه محور، اما این 
نخســتین باری نیست که مقام های یک دولت سعی 
دارند بر دیپلماسی اقتصادی و استراتژیک یک منطقه 

خاص در کشور تاکید کنند.
 درواقع با توجه به اهمیت این مناطق و به ســرانجام 
نرسیدن طرح های مشابه، پرسشی که مطرح می شود 
دقیقــا همین اســت که چرا طرح هــای این چنینی 
نمی توانند به هدف نهایی خود برسند و یا بطور کلی، 
چگونه می توان چنین طرح هایی را با موفقیت اجرایی 

کرد؟
 ناصر ذاکری، مدیر پیشین بازرگانی منطقه آزاد قشم و 
کارشناس ارشد برنامه ریزی و توسعه به این پرسش ها 

پاسخ داده است:
برخی مناطق آزاد یک ریال هم منابع توسعه دولتی 

نگرفته  اند
ناصر ذاکری گفت: »ایده پیشنهادی به لحاظ اجرایی 
مشــکلی ندارد. این ظرفیت به لحاظ شــرایط آب 
و هوایی و امکانات طبیعی وجود دارد که ســواحل 
مکران را توسعه دهیم. برای مثال آب و هوای شهرستان 
چابهار، تقریبا معادل فلوریدای ایالات متحده است؛ 
بنابراین می تواند یک مرکز گردشگری خوش آب و 
هوا و جذاب برای تعطیلات زمستانی باشد؛ بنابراین ما 
هیچگونه کم و کسری در این زمینه نداریم و به عبارتی، 
شرایط بسیار مطلوبی را داریم. اما برای این که این ایده 
تبدیل به یک دارایی قابل استفاده شود، سرمایه گذاری 

عظیمی لازم داریم. 
 این ایده را نمی توان با ارقام کوچک انجام داد و نیاز به 
سرمایه ای بزرگ دارد. هیچوقت دولت هزینه اولیه ای 
را که باید پرداخت می کرد، پرداخت نکرده است. برای 
مثال، وقتی منطقه آزاد »جبل علی« در امارات راه افتاد، 
دولت ۳۰ میلیارد دلار هزینه کرد، زیرســاخت ها را 

آماده کرد و بعد سرمایه گذار را دعوت کرد. هر فردی 
به این منطقه آمده و شــرایط را دیده، تشویق شده که 
ســرمایه گذاری را انجام دهد. وقتی ما در مناطق آزاد 
شــروع به کار کردیم، عملا هیچ آورده ای، از ســوی 
دولت اختصاص داده نشد؛ به جز این که زمین هایی 
به مناطق آزاد اختصاص داده شد که بفروشند و با پول 

آن جاده بسازند.«
 وی افزود: »حتی برخی مناطق آزادی که به راه افتاده 
)بانه، مریوان، قصرشیرین و ...( اینگونه شکل گرفته اند 
که مناطق آزاد قبلی، حامی این مناطق شده اند و به لحاظ 
بودجه ای ملزم شده اند که تسهیلاتی به این مناطق به 
عنــوان وام اعطا کنند. درواقع دولت عملا حتی یک 

ریال وارد این جریان نکرده است. 
ظرفیت های عظیمی که برای ما در همه حوزه ها وجود 
دارد، نقدینگی و ســرمایه گذاری لازم دارد تا تبدیل 
به دارایی قابل استفاده ای شود که شعار هایی که گفته 
می شود، برآورده شــود. اوایل دهه ۱۳۵۰، مطالعاتی 
مثل آمایش سرزمینی در ایران اتفاق افتاده که از سوی 

خارجی ها انجام شده است. 
در آن دوره، ایــن مســئله مطرح شــد که ظرفیت 
گردشگری زیادی در مناطق سواحل جنوبی وجود 
دارد و هم باید سرمایه گذاری شود و هم جمعیت به 
شــیوه ای به این مناطق منتقل شود )چرا که در مناطق 
مرکزی کشور محدودیت سفره های آب زیرزمینی 
داریم که به زودی خود را نشان می دهد(. به هر ترتیب 
این احساس وجود دارد که نسبت به این موضوع مهم 
بی مهری انجام شده است. این موضوعات ریشه دارد 
و صحبت یک ســال و دو سال نیست، بلکه قدمت 
زیادی دارد و منابع ارزی لازم اســت تا به دارایی قابل 

استفاده تبدیل شود.«
سرمایه گذاری برای سواحل و مناطق آزاد کشور، 

به یک بازنگری اساسی نیاز دارد
این کارشــناس ارشد توسعه در ادامه گفت: »تنها راه 
موجود برای توسعه ســواحل و کارایی این مناطق، 
استفاده از سرمایه گذاری خارجی و استفاده از منابع 
و امکاناتی بالاتر از منابع و امکانات خودمان است. با 
این سرمایه گذاری، چنین هدفی می تواند محقق شده 
و درآمد بالایی هم داشته باشد. در بحث گردشگری، 
مسئله این است که کشوری مثل ترکیه، درآمد بالایی 
دارد.   کشور هایی مانند اسپانیا، ایتالیا و فرانسه نیز هر 
یک ســهم بالایی از کل گردشگری دارند؛ اما سهم ما 

به اندازه سود رستوران های استانبول هم نیست. به این 
معنا که ما از سود اقتصاد جهانی در حوزه گردشگری 
کاملا بیرون رانده شده ایم. این در حالیست که هم جاذبه 
طبیعی و هم جاذبه های فرهنگی و تاریخی داریم، اما 
استفاده نکرده ایم. همه این ها نیاز به سرمایه گذاری و 
تعامل با جهان دارند تا بتوانیم از این سفره گسترده ای 
که در حوزه گردشــگری وجود دارد، برداشت کنیم. 
اما عملا هیچ چیز به دست نمی آوریم و همه این ها به 
خاطر عدم سرمایه گذاری مناسب است که در کشور 

ما دیده می شود.«
 وی افزود: »محقق شدن سرمایه گذاری برای سواحل 
و مناطق آزاد کشور به یک بازنگری اساسی نیاز دارد. 
ما هم اکنون در سرمایه گذاری های فعلی خودمان هم 
با محدودیت منابع رو به رو هســتیم. در بحث تولید 
برق و مصرف برق، در طول زمان ســرمایه ای را که 
باید فراهم می کردیم را فراهم نکردیم، مسئولیت هایی 
را که داشــتیم به درستی ایفا نکردیم؛ بنابراین در همه 
این حوزه ها به اقتصاد ملی بدهکاریم. به همین دلیل 
است که باید در حوزه های مختلف دیگری نیز سرمایه 
گذاری های اساســی انجام دهیم. این ها کاستی هایی 
است که از گذشته شکل گرفته و ما نیز باید توجه کنیم 
که نتیجه این شرایط، چیزی به جز ورشکستگی اقتصاد 
داخلی نیست؛ بنابراین باید هر چه زودتر از مسیری که 

می رویم برگردیم. 
 در بســیاری از حوزه ها نوع مدیریت و شیوه کار ما 
مشابه یک مالک خودرو است که در طول زمان به موقع 
روغن موتور را عوض نمی کند، حتی آب رادیاتور را 
هم عوض نمی کند یا سرویس های دوره ای را انجام 
نمی دهد. درواقع درباره همه این حوزه ها کوتاهی و 
صرفه جویی می کند و فقط بنزین می زند. طبیعیست 
کــه بعد از دوره ای نه تنها خودرو از کار خواهد افتاد، 

بلکه خسارت هایی را هم رقم می زند. 
متاسفانه سیستم زیرساخت های ما دقیقا مشابه همین 
خودروست. از حوزه آموزش و پرورش تا حوزه برق، 
به بودجه های زیرساختی مورد نیاز خود نرسیده اند و 
فقط یک آدرس غلط می دهیم که فلان مدیر باید کاری 
را انجام می داده و نداده است. لازمه رسیدن به توسعه 
در بخش های مختلف از حمله ساحل مکران، تغییر 
مسیر و ورود به مسیری است که اهداف را محقق کند. 
باز هم تاکید داریم که ظرفیت ما کافی است، اما پول 

آن باید از طریق تجدیدنظر محقق شود.«

برخی مناطق آزاد یک ریال هم منابع توسعه دولتی نگرفته اند
مدیر پیشین بازرگانی منطقه آزاد قشم:


